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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

 به ما حق بدهید
لطفاً

ســيدمهرزاد موسوی| به کســی که پخش 
زنده کنفرانس خبری معاون فــان نهاد و بهمان 
وزارتخانه را در شبکه خبر مشاهده و سطحی بودن 
تصاویر و حرف های مطرح شــده را تحمل کرده و 
برای اختصاص آنتــن گران قيمت تلویزیون به آن 
تاسف خورده اســت، حق بدهيد که از قطع پخش 
زنده نشست رسانه ای یکی از مهمترین چهره های 
سياســی حال حاضر ایران این قدر عصبانی باشد؛ 
آن هــم در یکــی از مهمترین مقاطــع زمانی که 
دشمن هميشگی، در یک آبروریزی جهانی، صدای 

گویای ایران را تحریم کرده است.
چه اتفاقی از این مهياتر بــرای یک گفت وگوی 
رســانه ای با هدف مشخص شــدنِ بيشتر ماهيت 
دشــمن اصلــی؟ حرف هایی که در این نشســت 
رسانه ای هم مطرح می شود/شد قابل حدس ترین 
است و اساســا یکی از معتبرترین سياستمداران 
کنونی ایــران که مــورد تأیيــد همــه مقامات 
عاليرتبه نظام اســت، چه حرفی می تواند بزند که 
مورد پســند جام  جم نشــينان نباشد/نيست؟ چه 
قاعده ای را می تواند نقض کنــد، چه خط قرمزی 
 را می توانــد زیــر پا بگــذارد که از گاندوســازی 

جلوتر باشد؟
آن طــور کــه ایســنا نوشــته، پيگيری هــای 
خبرنــگارش بــرای گرفتن جواب از صداوســيما 
برای علت این رفتار، هنوز به جواب نرسيده است. 
آیا می توانيم خوش بين باشــيم که یک مســئول 
نه چندان مهمــی بابت این عملکرد صداوســيما 
عذرخواهی کند؟ البته این تصــور آن قدر از ذهن 
دور اســت که تنه بــه محالات می زنــد! یعنی در 
نظر مدیران تلویزیون، پاســخ بــه دلخوری بحق 
طرفداران اســتقال و توضيح چندبــاره آن روی 
آنتن، مهمتر از توضيح دربــاره قطعی بی توضيح 
پخش زنده تلویزیونی وزیر امور خارجه جمهوری 

اسامی ایران است.
خدا نکنــد راهنمای کنونــی تلویزیون تفکری 
باشد که در تویيتر می نویســد: »ظریف: به خاطر 
نگرانی از ۱۴۰۰ مانع کارم نشوید. تعهد محضری 
می دهم ســال۱۴۰۰ یا دانشگاه هســتم یا خانه! 
جناب! خيلــی خودتان را تحویــل گرفته اید . اگر 
کســی مانع شــما بود، کارتان بــا آمریکایی ها به 
مرحله #فوق_محرمانه نمی کشــيد. ۱۴۰۰ نه 
خانه هستيد نه دانشــگاه، پشت ميز پاسخگویی و 
#محاکمه در محضر ملت هستيد.« در نافهمی و 
کج فهمی این طرز تفکر هرچه بنویسيم کم است، 
اصا بيانش هم کفاره دارد! امــا در تخریب اتحاد 
ملی و همگرایی اجتماعی اگر نمونه بهتری ســراغ 
دارید، بياورید. همين نوع تویيت ها )و طرز تفکرها( 
که تحریــم صدای گویــای جمهوری اســامی 
ایران در جهــان را بــا چنين تعابيــری توصيف 
می کنند، همين قطعیِ بی توضيــح صدا و تصویر 
محمدجواد ظریف از رســانه ملــی و رفتارهایی از 
 این دســت، تاکنون چه دســتاوردی برای کشور 

داشته است؟

یادداشت

پرونده ای با 1500 شاکی
نخستين جلســه رســيدگی به پرونده مدیران 
شرکت خودرویی »آرمان پرشين پارس« با ۱۵۰۰ نفر 
شاکی، روز گذشته به ریاست قاضی قاسمی برگزار 
شد. جریان این دادگاه چنان در افکار عمومی مهم 
است که دیروز بسياری از شاکيان بيرون در دادگاه، 
روند آن را دنبال می کردند، طوری که قاضی قاسمی 
از کسانی که به علت نبود جا نتوانسته بودند داخل 
بيایند، عذرخواهی کرد. این پرونده سه متهم حقوقی 
تحت نام های شــرکت های آرمان پرشين پارس، 
فيار بين الملل کارما و کارمــا  دارد. اتهام  متهمان 
این پرونده مشــارکت در ۱۳۷۹ فقره کاهبرداری 
از طریق تبليغ عامــه در فروش خــودرو به مبلغ 
بيش از ۷۶۱ ميليارد ریال است. وکيل مالباختگان، 
عليزاده طباطبایی روز گذشته در دادگاه گفت: »رقم 
کاهبرداری براساس کارشناسی ۷۶ ميليارد تومان 
اعام شــده، اما به نظر ما رقم بيش از ۱۰۰ ميليارد 
تومان اســت، چراکه بســياری از شــاکيان اعام 
شکایت نکرده اند.« رئيس دادگاه نيز بعد از شنيدن 
صحبت های دادســتان، وکيل و متهم عنوان کرد: 
»براساس سياست های قوه قضائيه مبنی بر رسيدگی 
سریع و دقيق، سعی مان بر این است در روز های آتی 

رأی صادر شود.«

رهبرمعظم  انقلاب در دیدار جمعی از زوج های جوان بيان کردند:

 افزایش فرزند باید
به صورت یک فرهنگ درآید
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حجت الاسام رئيسی، رئيس قوه قضائيه، در بخشی از ســخنان خود در جلسه شورای عالی 
قضائی با بيان این که در تاریخ تمدنی کشور ما موضوع حجاب، حيا و عفاف در بين زنان و مردان یک 
مسأله کاما ریشه دار است و مردم ما همواره در طول تاریخ تمدن خود عفيفانه زندگی کرده اند، 
گفت: »حجاب یک فریضه مسلم شرعی الهی است اما همچنان که مقام معظم رهبری در یکی از 
سخنرانی های خود در خراسان شمالی فرمودند، نباید تصور کنيم کسی که نسبت به حجاب غفلت 

یا بی دقتی دارد، لزوما مخالف ارزش های نظام، اسام و انقاب است.«

رئيس قوه قضائيه:  

کسی که نسبت به حجاب 
غفلت دارد، لزوما مخالف 
ارزش های نظام نیست
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واکنش سریع هنگام وقوع 
زلزله می تواند شما را از 

جراحات احتمالی محافظت 
کند. حداقل دوبار در سال 

پناه گيری را تمرین کنيد.

گاه
ن

آثار سیل از جنگ بدتر است
رئيــس  قاسم ساعدی، 
مجمع نمایندگان استان 
خوزستان گفت:   »گر چه 
سيل در مناطق سيل زده 
از بين رفته است اما آثار 
سيل همچنان باقی است. می توان گفت که آثار 
سيل حتی از آثار جنگ نيز بدتر است؛ چراکه 
گلوله های جبهه و جنگ صرفا در و دیوار شهر را 
از بين می برد اما امروز سيل تمام زیرساخت های 
روستایی و شــهری را از بين برده است. دولت 
تاش های خود را انجام داده و همچنان نيز ادامه 
می دهــد اما متاســفانه روند کار هــم در امر 
بازسازی و نوسازی مســاکن و هم در رابطه با 
پرداخــت خســارات در حوزه کشــاورزی و 

دامداری و باغداران بسيار کند است.«

زمین خواری و پولشویی 
عمده ترین جرایم اقتصادی

محمدرضا  ســردار 
مقیمــی، رئيس پليس 
ناجا  اقتصــادی  امنيت 
گفت:   »عمــده جرایم 
شــامل  اقتصــادی 
زمين خواری، پولشــویی، قاچــاق کالا، فرار 
مالياتــی، وام ها و تســهيات غيرمجاز بانکی 
جرایمی است که عنوان های اقتصادی دارند. در 
برخورد با هر یک از این عناوین نيز اولویت هایی 
وجود دارد و ما سعی می کنيم اقدامات لازم را 
انجام دهيم.« او در پاسخ به این سوال که آیا در 
بخش مســکن نيز با فرد یا افــرادی با عنوان 
سلطان مسکن مواجه هستيم، گفت: »اگر این 
افراد جرمی مرتکب شوند حتما با آنها برخورد 
می شود، اما صرف خرید مسکن توسط یک نفر 
جرم محسوب نمی شــود. ما در صورتی ورود 

می کنيم که جرمی صورت گرفته باشد.«

10 متقاضی، یک کودک
سید منتظر شبر، مدیرکل 
امور کودکان و نوجوانان 
سازمان بهزیستی کشور 
با اشــاره به این که  سال 
گذشته ۱۴۰۰ کودک به 
فرزندخواندگی پذیرفته شــدند، گفت: »این 
کودکان نيمی دختر و نيمی پسر بودند اما تمایل 
برای سرپرستی فرزندان دختر بيشتر است. به 
دليل افزایش مدت زمان انتظار نيز خانواده ها 
سرپرستی فرزند پسر را می گيرند. استان تهران 
بيشترین مدت زمان انتظار را به خود اختصاص 
داده اســت. این مدت زمان در استان تهران به 
حدود ۴ تا ۵ سال نيز می رسد. در این استان ۱۷ 
متقاضی برای یک کودک به عنوان فرزندخوانده 
وجود دارد. ميانگين کشوری ۱۰ متقاضی برای 

یک کودک است.«

به مناسبت یکم ذی الحجه ســالروز ازدواج حضرت 
علــی )ع( و حضرت زهــرا )س(، پایگاه اطاع رســانی 
KHAMENEI.IR بيانات حضرت آیت الله خامنه ای 
را که در فروردین ۹8 در دیدار جمعی از زوج های جوان 

ایراد شده، منتشر کرد.  در بخشی از بيانات ایشان آمده:   
یک جمله ای من عرض کنــم. اولاً نعمت ازدواج- چه 
برای پســر، چه برای دختر- نعمت بزرگی اســت که 
خيلی ها توجه ندارند. این که خدای متعال به شما توفيق 
بدهد و کمک کند که همســر خوبی پيدا کنيد، یکی از 
بزرگترین نعمت های الهی است؛ این نعمت را باید شکر 
بکنيد. شکر این نعمت هم به این است که آن شکلی را 
که خدای متعال برای خانواده ها، برای زن، برای شــوهر 
تعيين کرده و اخاق خانوادگی ای را که در اســام مقرّر 
شده، به طور کامل رعایت کنيد و قدر این زندگی را بدانيد؛ 
سعی کنيد ان شاءالّله هرچه بيشتر این زندگی را اسامی 

کنيد. این یک نکته است.
مطلب دوم؛ این حدیثی که من خواندم از قول پيغمبر 
اکرم که »تنَاکَحوا تنَاسَــلوا تکَثُروا«، خــدای متعال از 
مسلمان ها خواسته که زیاد بشوند، افزایش پيدا کنند. 

واقعاً هم این جور است که اگر چنانچه عدد ملت مسلمان- 
حالا در یک کشور اسامی مثل کشور ایران یا در فضای 
اسامی مثل امّت اسامی- زیاد باشد، این زمينه و امکان 
برای رشد و تعالی در آنها وجود دارد؛ یعنی وقتی که عده 
زیاد است، افراد صالح در آن قهراً زیادترند، توانایی ها قهراً 
بيشتر است، نيروی انسانی قهراً راقی تر است؛ این چون 
طبيعی است اگر چنانچه جمعيت زیاد باشد. جمعيت 
کم، مقهور واقع می شــود. امروز در دنيا آن کشورهایی 
که جمعيت های زیــادی دارند به برکــت آن به خيلی 
امکانات دست یافته اند؛ چين یک نمونه  است، هند یک 
نمونه  است؛ با این که مشکاتی هم دارند اما در عين حال 
خود این جمعيت زیاد به عنوان یــک ارزش اجتماعی، 
ارزش سياسی، یک ارزش بين المللی برای آنها توانسته 
موفقيت هایی را به وجود بياورد. بنابراین نسل باید افزایش 
پيدا کند؛ این که من تکــرار می کنم، تأکيد می کنم، به 

خاطر این است.
و البته امروز در کشور ما مردم گوش می کنند، حرفی 
ندارند؛ آن کســانی که این حرف به آنها می رسد، حرفی 
ندارند و گوش می کنند منتها مســئولينی که بایستی 

عماً دنبال کنند و زمينه ها را فراهم کنند، آن کار لازم 
را انجام نمی دهند. البته مسئولين ]رده[ بالا می گویند 
قبول داریم اما مسئولين ميانی درست عمل نمی کنند؛ به  
هرحال افزایش فرزند باید به صورت یک فرهنگ دربياید. 
شما ببينيد، در بعضی از کشورهای غربی مثاً در آمریکا  
خانواده ای پانزده تا بچه دارند، بيســت تا بچه دارند و از 
این قبيل،  تشویق ]هم[ می شوند و هيچ کس مذمّتشان 
نمی کند اما نوبت به کشور ما که می رسد، این طرف قضيه 
تشویق می شود، ]یعنی[ کم فرزندی و مانند اینها. بنابراین 
این هم یک نکته است که ان شاءاللهّ باید مورد توجه باشد.

وزیر امور خارجه کشــورمان دیروز در نشســت 
خبری خــود با رســانه های داخلــی و خارجی که 
به مناسبت روز خبرنگار برگزار شد، گفت: »دوستانی 
که آماده خواندن فاتحه دیپلماســی هســتند باید 
خيلی منتظر بمانند؛ چه افرادی مانند بولتون، چه 
کسانی که در ایران منتظر قرائت فاتحه هستند. همه 

ما رفتنی هستيم، ولی دیپلماسی خواهد ماند.«
در این نشســت خبری که با حضــور خبرنگاران 
داخلی و خارجی برگزار شد، وزیر امور خارجه خطاب 
به خبرنگاران گفت: »اگر من در جلسه با صدای بلند 
صحبت می کنم به خاطر سروصدایی است که وجود 
دارد، وگرنه من عصبانی نيســتم. ننویســيد ظریف 
عصبانی بود. من برای این که صدایم شــنيده شــود، 
مجبورم بلند صحبت کنم، مثل زمانی که به مجلس 
می روم و برای این که صدایم شنيده شود بلند صحبت 
می کنم. نگویيد ظریف عصبانی بــود؛ من عصبانی 

نيستم.«
این نخســتين بار بود که ظریف در داخل کشور در 
یک نشســت خبری طولانی و با حضور خبرنگاران 
داخلی و خارجی شــرکت می کرد. نشســت خبری 
ظریف از حســاب کاربری  وزارت خارجــه در آپارات 
به طور مستقيم پخش می شــد و برخی از خبرنگاران 
نيز به صورت زنده این گفت وگوی خبری را از صفحه 
اینستاگرام خود پوشش دادند. درحالی که پخش زنده 
انواع نشست های ریز و درشت خبری، جزو برنامه ها و 
وظایف همه روزه شبکه خبر صدا و سيماست، متاسفانه 
این شبکه از پخش کامل و مستقيم نشست خبری وزیر 

امور خارجه کشورمان خودداری کرد.
این نشست در شبکه خبر از همان ابتدای پخش، 
هنگام طرح پرسش هایی درباره برخی روزنامه های 
خاص و نیز مسائل منطقه همچون عربستان، برای 
دقایقی بــا قطعی همراه شــد و در ادامه پخش این 
نشست به دلیل همزمانی با اخبار سراسری ساعت 

۱۳ و همچنین اذان ظهر بطور کلی قطع گردید.
ماجرای مخالفت با حضور ظریف در برنامه 90 در 
آذر ماه سال ۹۴ )چند ماه پس از توافق هسته ای ایران 
و غرب و زمانی که ظریف در اوج شهرت و محبوبیت 
بود(، یــا ممانعت از حضور ظریــف در خندوانه و یا 
تهمتهای ســریال گاندو به وزیر و همچنین سکوت 
خبری معنادار در خصوص تحریم ظریف توســط 
آمریکا پیشینه ای است از سوگیری های تلویزیون 

نسبت به ظریف.
در آغاز این نشست، محمود دعایی، مدیر مسئول 
روزنامــه اطاعات زمانــی که در وصــف ظریف و 

همچنين برخی توهين هایی که نسبت به او می شود، 
سخن می گفت جماتش را همراه با بغض بيان کرد.

گزیده ای  از ســخنان مهم محمدجواد ظریف در 
ادامه می آید:  

 ما شــاهد دو گفتمان در دنيا هستيم. امروز این 
دو گفتمان در دو جبهه رو به روی هم متبلور شــده 
است؛ یکی گفتمان صلح و رعایت مقررات بين المللی 
و چند جانبه گرایی است؛ دیگری گفتمان تروریسم 

قانون شکنی و زورگویی است.
 آمریکا می گوید اگر مردم شــما می خواهند نان 
بخورند باید سياســت تان را تغيير دهيد. این یعنی 
تروریســم اقتصادی، یعنی نان مردم را به سياست 
گره زدن، یعنی تاش کردن برای کشــتن مردم و 
تاش برای گرسنه نگه داشــتن مردم. تاش کردن 
برای محروم کــردن بيماران. خدا را شــاکریم نياز 
ما به آنها بسيار کم اســت و با رفتار خودشان به دنيا 
نشــان می دهند در چند حوزه محــدودی که این 
تروریست ها توان دارند، این توان را حتی در مسائل 

انسانی از بقيه مردم بازمی دارند.
   ایالات متحده که این قدر به خود می نازد، کدام 
جنگ را برده اســت؟ از ویتنام بــرده؟ آیا این خوب 
است که فقط یک جنگ را در برابر یک کشور کوچک 
به نام گرانادا برده باشد؟ دوره گفتمان سلطه گذشته 

است. گفتمان زورگویی دوره اش تمام شده است.
  پشــت مردم قایم نمی شــویم. ما خادم مردم 
هســتيم. حمایت از مردم نه تنها وظيفه انســانی و 
اخاقی که وظيفه ملی ماست. لذا ما به مردم خود وام 
داریم و خيلی باید کار کنيم. باید آن چه مردم برای ما 
کردند، پاسخ بدهيم. مردم، ولی نعمت ما هستند. ما 

صاحب مردم نيستيم.
  ظریف در پاســخ به ســوالی در مورد احتمال 
کاندیداتوری در ۱۴۰۰ اظهار داشــت: »من بيایم 
محضر امضا کنم؟ من کاری که بلدم انجام می دهم 

و به همه جهان اعام می کنم آن کار را بلد نيســتم. 
همين کاری که بلدم را اگــر بگذارند انجام می دهم 
و بــه خاطر نگرانــی از ۱۴۰۰ مانع کار ما نشــوید. 
بعضا فکر می کنيم نگرانی از ۱۴۰۰ این داســتان ها 
را بــرای من ایجاد کرده اســت. آیا لازم اســت من 
تعهد محضری بدهم که ۱۴۰۰ یا منزل هســتم یا 

دانشگاه؟«
  ظریف درباره دلایل عدم مذاکره با آمریکا گفت: 
»ما طولانی تریــن مذاکرات را با آمریکا داشــتيم. 
هيچ گاه وزیر خارجه آمریــکا ۱۷ روز برای مذاکره 
با وزیر خارجه یک کشــور خارج از کشور نبوده و ۹ 
ساعت متوالی با یک وزیر دیگر مذاکره نکرده است.«

 آمریکا دولتی اســت که نه تعهد خودش، نه تعهد 
بين المللی، نه شورای امنيت را رعایت نمی کند. البته 
تعجب می کنم آمریکا هنوز از شــورای امنيت بيرون 
نرفته؛ آرزو می کنم این دولت از صفحه روزگار بيرون 

برود.
 ظریف درباره تحولاتی در روابط ایران و امارات و 
ایران و عربستان گفت: »هنوز درِ گفت وگو باز است. 
ما آمادگی داریم. گفت وگو به نفع امارات و عربستان 
و همه کشورهای منطقه اســت. همه مسائل باید با 
گفت وگو شروع شود، چراکه سياست ها عليه یکدیگر 

راه به جایی نمی برد.«
 امروز اجماع امنيتی عليه آمریکاســت، نه ایران. 
بنابراین ۱۰  سال دیگر هم برگردم باز برجام را امضا 
می کنم، چون برجام ســند افتخار مردم ایران بود، 
چون من با پشتوانه مردم و رهبری و مقاومت برجام 
را امضا کــردم. از روز امضای برجام، مقاومت شــد. 
برخی دوستان ما نخواســتند ببينند، ولی اميدوارم 

یک روزی حقایق را ببينند.
 علم مذاکره در اختيار ما و در دست ماست. هيچ 
وقت علم مذاکره در دســت آمریکا نبوده و نخواهد 

بود.
 برخی در داخل کشور یا بيرون از آن می خواهند 
تصویر غلط ارایه دهند، درحالی که من هميشــه از 
محبت ها و الطــاف مقام معظم رهبــری برخوردار 
بوده ام و از این بابت از ایشان سپاسگزارم. مقام معظم 
رهبری همواره در موضوعات مختلف تأکيد دارند که 
مسئولان نظر خود را بدون خودسانسوری و آزادانه 
بيان کنند اما برخی می خواهند تصویر دیگری ارایه 
کنند. من هميشــه مورد لطف مقام معظم رهبری 
بوده ام که مورد آخــر آن را نيز در گزارش ها دیدید و 
من نمی دانم چگونه برخی ادعای ولایتمداری دارند 

اما توهين می کنند.

محمدجواد ظریف در نشست خبری:  

10 سال دیگر هم برگردم، برجام را  امضاء می کنم


